
Вашингтон на Чичо Сам обича 
да бъде харесван и обичан. Ако 
може от целия свят. За тази 
цел използва добре познатата 
„политика на моркова и тоягата“ 
– ту се прави на изкусител, ту на 
свиреп шериф от Дивия запад. 
Но по всичко личи, че ерата на 
официален Вашингтон – „светлия 
град на хълма“, както гласи един 
щатски лозунг, все повече потъва 
в миналото. На негово място 
идва почти нескриваният гняв от 
поредната политическа загуба или 
унизителното прекланяне пред 
комунистически власти от Азия.

Какво имам предвид? Ето 
два примера. Преди броени дни 
малката централноамериканска 
държава Хондурас в едно 
и също време прекъсна 
дипломатическите отношения с 
марионетното правителство на 
Тайван и подготвя посланици 
за социалистически Китай. 
Звучен шамар за американската 
геополитика, поставяща мръсни 
клопки пред Пекин по отношение 
на неговата изконно (и законно) 
принадлежаща островна 
територия Тайван.

В същото време Джо Байдън, 
който често се ръкува... с въздуха, 
лично позвъня на генералния 
секретар на ЦК на Виетнамската 
компартия, за да го увери в най-
приятелски чувства и готовност 
за разширяване на двустранната 
търговия. Опит да се откъсне 
един приятел от траекторията 
на Пекин. Но американският 
президент очевидно забравя за 
милионите жертви и страдания 
на виетнамския народ по време 
на 20-ГОДИШНАТА агресия на 
САЩ или за факта, че все още 
се раждат недъгави бебета – 
резултат от токсичните химикали, 
пръскани над виетнамските 
джунгли. А известно е, че 
виетнамците (както всички 
азиатци) лесно не забравят... И не 
прощават.

А усилията на Байдън много 
напомнят за Шекспировата 
комедия „Напразните усилия на 
любовта“.

Петър Герасимов

Напразните усилия 
на „любовта“
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2За великото възраждане 
на китайската нация
В списанието „Циушъ“ бе 
публикувана важна статия на 
председателя Си Дзинпин със 
заглавие „Речта на конференцията 
по случай 90-годишнината от 
създаването на школата на ЦК на 
ККП и церемонията по откриването 
на пролетния й семестър“.

Страните от БРИКС – към 
глобално управление чрез 
по-тясно сътрудничество
Представители на страните от 
БРИКС се събраха в източната 
китайска провинция Дзянсу, за 
да споделят опит в управлението 
и да обсъдят приобщаващ, 
балансиран и взаимноизгоден 
глобален модел на развитие.

I I 4

Изследване на  
надписите върху кости

133-ият китайски панаир за внос и износ  
ще се проведе в Гуанджоу от 15 април до 5 май 

Дом за приятелство  
между Китай и България 12

През идните години 
Китай ще е  
най-големият и 
доходоносен пазар на 
хранителни продукти 
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новини

За великото възраждане 
на китайската нация

седмия брой на 
списанието „Ци-
ушъ“  бе публику-
вана важна ста- 
тия на генерал-
ния секретар на 

ЦК на ККП, председател 
на Китай и на Централ- 
ната военна комисия Си 
Дзинпин със заглавие „Реч-
та на конференцията по слу-
чай 90-годишнината от съз-
даването на школата на ЦК 
на ККП и церемонията по 
откриването на пролетния 
й семестър“.

В нея китайският ли-
дер посочва, че партийна-
та школа не е обикновено 
училище. Тя е важно функ-
ционално ведомство на пар-
тията, което ще служи за 
работата и задачите на ця-
лата партия и държава. В 
статията се подчертава съ-
що, че отстояването на все-
обхватното ръководство на 

В

азгодишната се-
сия на Азиатския 
форум Боао при-
влече повече от 
1500 високопос-
тавени политици, 

представители на бизнеса 
и световно признати учени 
от над 50 държави и райо-
ни из целия свят. Темата на 
това издание е „Светът с не-
сигурност: да се справим с 
предизвикателства чрез съ-
трудничество, да насърчим 
развитието с толерантност“. 
Това изразява надеждите за 
международна сигурност и 
стабилност.

След форума чуждес-
транните участници зая-
виха, че са изключително 
впечатлени и развълнува-
ни от дискусиите и имат 
увереност в сигурността, 
която Китай представя на 
международната общност. 
Те оцениха жизнеността 
на бизнес средата и усъ-
вършенстваната верига на 

Новите възможности, които 
предлага китайското развитие

Т

величение от 3,5 
процента на нет-
ната си печалба 
за 2022 г. отчете 
Индустриалната 
и търговска банка 

на Китай (ICBC) – най-го-
лемият търговски креди-
тор и финансова институ-
ция с най-голяма пазарна 

капитализация в страната.
Според годишния от-

чет на банката печалбата  
възлиза на 360,48 милиар-
да юана (около 52,46 мили-
арда долара). Бизнес прихо-
дите на банката са спаднали 
с 2,6 процента на годишна 
база, показват още данните.

Миналата година Индус- 

триалната и търговска банка 
на Китай предостави над 6,4 
трилиона юана финансова 
подкрепа за реалната ико-
номика. До края на 2022 г.  
съотношението на необ-
служваните заеми възли-
за на 1,38%, което е спад 
от 0,04 процентни пункта 
спрямо края на 2021 г.

Индустриалната и търговска 
банка на Китай с 3,5% ръст

У

аскоро в Пекин 
Уан И, член на 
Политбюро и на-
чалник на Служ-
бата за външ- 
ни връзки на ЦК  

на ККП, и Цин Ган, член 
на Държавния съвет и 
външен министър на Ки-
тай, проведоха самостоя-
телни срещи с японския 
външен министър Хаяши 
Йошимаса.

Уан И заяви, че настоя-
щите китайско-японски от-
ношения като цяло оста-
ват стабилни, въпреки епи-
зодичните смущения, кои-
то се появяват. Основна-
та причина за тези вълне-
ния е, че определени сили 
в Япония умишлено след-
ват грешната политика на 
Съединените щати срещу 
Китай и си сътрудничат с 
Вашингтон с цел прово-
киране на проблеми, зася-
гащи основните интереси 
на Китай.

Цин Ган по време на 
своята среща заяви, че мир- 

ното съвместно съществу-
ване и приятелското съ-
трудничество е единствен 
правилен избор за разви-
тието на двустранните от-
ношения. „В условия на 
противоречия и различия 
формирането на лагери и 
налагането на натиск ня-
ма да помогнат за разреша-
ване на проблемите, а са-
мо ще задълбочат отчуж-
дението между двете стра-
ни“, подчерта китайският 
външен министър.

Хаяши Йошимаса от 
своя страна посочи, че 
японско-китайските отно-
шения имат огромен по-
тенциал за развитие. Япо-
ния е готова да работи с 
Китай за прилагане на по-
стигнатия от лидерите на 
двете страни важен консен-
сус, за поддържане на че-
тирите политически доку-
мента между двете държа-
ви и насърчаване изграж-
дането на конструктивни 
и стабилни японско-ки-
тайски отношения.

сръбската столи-
ца се проведе це-
ремония по от-
криването на но-
вия участък Бел-
град – Сурчин от 

магистрала E763, който е 
изграден от китайска ком-
пания. Сръбският прези-
дент Александър Вучич, 
премиерът Ана Бърнабич 
и китайският посланик в 
Сърбия Чън Бо присъства-
ха на церемонията.

В речта си Алексан-
дър Вучич използва една 
стара китайска поговор-
ка, която гласи: „Ако ис-
кате да забогатеете, първо 

постройте пътища“. Нови-
ят участък Белград – Сур-
чин е модерна магистрала, 
която включва велосипед-
ни и пешеходни алеи. От-
варянето му значително ще 
улесни придвижването от 
Белград до другите градо-
ве в провинцията. Вучич 
изрази своята благодарност 
към китайските лидери и 
китайския народ, „Благо-
даря на нашите китайски 
приятели, които винаги са 
заставали до нашата стра-
на. Ние ще продължим да 
насърчаваме и поддържа-
ме приятелството между 
Сърбия и Китай“.

Двустранните 
отношения имат 
огромен потенциал

Магистрален участък 
в Сърбия, изграден от 
китайско компания

Н

В

производството.
Според данни на Минис-

терството на търговията на 
Китай действителното из-
ползване на чуждестранен 
капитал от Китай през пър-
вия месец на 2023 г. е 127,69 
милиарда юана, което е уве-
личение от 14,5% на годиш-
на база. Сред тях действи-
телното използване на чужд 
капитал във високотехно-
логичната производствена 

индустрия се е увеличило с 
62,8% за последната година. 

Увереността също за-
виси до голяма степен и 
от китайската политика 
за отваряне към света. На 
всички международни съ-
бития Китай винаги е зая- 
вявал своята твърда пози-
ция за отваряне и реформи, 
за да съдейства за развитие-
то с помощта на иновации-
те и новите технологии.

ККП над партийната шко-
ла е най-основният опит на 
ККП, както и главна гаран-
ция за устойчивото разви-
тие на делата на партийна-
та школа.

В своята статия Си Дзин- 
пин подчертава, че под-
готвянето на кадри и спе-
циалисти за партията е 

непроменена цел на ККП. 
Китайският ръководител 
призовава партийната шко-
ла да поддържа целите си 
и да допринася за изграж-
дането на модерната социа-
листическа държава, както 
и великото възраждане на 
китайската нация през но-
вата епоха.

Китай – Япония
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4月4日，党和国家领导人习近平、李强、赵乐际、王沪宁、蔡奇、丁薛祥、 
李希、韩正等冒雨来到北京市朝阳区东坝中心公园参加首都义务植树活动。 

这是习近平同大家一起植树。

新华社新闻 

习近平在参加首都义务植树活动时强调 掀起造林
绿化热潮 绘出美丽中国的更新画卷

新华社北京4月4日电 中共中
央总书记、国家主席、中央军委主
席习近平4日上午在参加首都义
务植树活动时强调，人勤春来早，
植绿正当时。每年这个时候，中国
从南到北渐次掀起造林绿化的热
潮。今天，中国人一起参加植树，
就是号召大家都行动起来，既在
广袤祖国大地上种下片片绿色，也
在广大人民心中播撒绿色种子，
共同迎接希望的春天，共同建设
美丽中国。

京郊大地，春雨飘飘，春意盎
然。上午10时30分许，党和国家领
导人习近平、李强、赵乐际、王沪
宁、蔡奇、丁薛祥、李希、韩正等集
体乘车，冒雨来到位于北京市朝
阳区东坝中心公园的植树点，同
首都群众一起参加义务植树。

植树点位于北小河和坝河交汇
处的东坝中心公园内，面积约300
亩。该地块原为东坝乡东风村所
在地，经搬迁腾退和环境整治，正
在规划构建以生物多样性为特色
的生态空间。东坝中心公园内，参
加义务植树的首都干部群众、少
先队员正干得热火朝天。

看到总书记来了，大家纷纷向总
书记问好。习近平披上雨衣，拿起
铁锹走向植树地点，同北京市、国
家林业和草原局负责同志一起参
与到植树人群的行列。

铲土造坑、培土围堰、提水浇
灌……习近平接连种下油松、西
府海棠、国槐、柿树、红瑞木等树

第133届中国进出口商品交易会
（广交会）将于4月15日至5月5日
在广州举办，并将全面恢复线下
展，受到各方关注和期待。国新办
4日举行新闻发布会介绍有关筹备
情况。“不断给广交会这个‘金字招
牌’增加新的成色。”商务部国际贸
易谈判代表兼副部长王受文说，
广交会从1957年开始举办，到今年
已经是第133届，不断与时俱进、
改革创新。

启用新展馆、增加新题材、更多
新企业

谈到本届广交会亮点，王受文介
绍，一是将启用新展馆，在广交会原
场馆之外，又建了一个10万平方米
的新展馆；二是增加新题材，将增加
工业自动化和智能制造、新能源及
智能网联汽车、智慧生活、孕婴童
用品、银发经济、检测和防护用品
等新展览题材；三是新企业参展踊
跃，新参展企业达9000多家；四是
新品首发首秀较多，初步统计线上
线下举办的新品首发活动有300多
场；五是常态化运营线上平台，线
上展对标知名跨境电商平台运营模

式，线上平台优化了141项功能。
据介绍，本届广交会将按惯例分

三期举办线下展，每期举办时间为
5天，展览面积每期50万平方米，三
期共150万平方米。

第一期以工业类题材为主，包括
电子及家电、机械、建材、五金工具
等8类20个展区；第二期以日用消
费品、礼品装饰品类题材为主，包
括3类18个展区；第三期以纺织服
装、食品、医保类题材为主，包括5
类16个展区。

三期中，出口展147万平方米，
展位有7万个，参展企业3.4万家，
其中品牌企业或者拥有制造业单
项冠军、国家级高新技术企业称
号的企业有5700家；进口展3万平
方米，首次在三期都设立进口展，
已表明要参加进口展的企业来自
美国、加拿大、意大利、德国、西
班牙等40多个国家和地区，有508
家境外企业参展。线上展参展企
业达3.5万家。

加大全球招商力度 境内采购商
报名踊跃

“133届广交会加大在全球招商

苗，现场一派繁忙景象，气氛热
烈。习近平一边劳动，一边教孩子
种树的方法，并与孩子们聊起学
习生活情况，问他们家里父母多
大年纪，在小学有没有安排生物
课，对植物了解多少，现在作业多
不多，课外辅导多不多，叮嘱他们
从小要热爱劳动，做到德智体美
劳全面发展。习近平强调，孩子
教育，跟植树一样，一开始就要竖
正，否则就会长歪。

植树后，在场的中小学生和干
部群众围拢过来。习近平对大家

说，中国人工造林规模世界第一，
而且还在继续造林。地球绿化，
改善全球气候变化，中国功不可
没，中国人民功不可没。森林既
是水库、钱库、粮库，也是碳库。
植树造林是一件很有意义的事
情，是一项功在当代、利在千秋
的崇高事业，要一以贯之、持续
做下去。

习近平回忆起参加植树造林的
过程。他说，这是我担任党的总书
记以来第十一次参加植树活动，
算上到中央工作以来参加的次

数，已经十六次了，而且在福建、
浙江、上海工作期间我都参加了
植树活动。他对在场的中小学生
们说，等你们也成了父母辈了，也
要让你们的子女子孙继续植树，
一代一代做下去，美丽中国就是
这么建设出来的。

习近平对大家说，我是在北京
长大的，我的乡愁很多都与树有
关。过去老北京的四合院，肯定会
种有槐树、柿子树，或者海棠、石
榴、枣树等。北京过去种的比较多
的是杨柳树，因为北京适合种杨
柳树，同时要注意把针阔林比例
结合好，使之更符合生物链、生态
链要求。要在绿化基础上加强彩
化，多种一些色彩斑斓的树种，努
力建设全域森林城市，把北京建
设得更美。

习近平强调，当前和今后一个
时期，绿色发展是中国发展的重
大战略。开展全民义务植树是推
进国土绿化、建设美丽中国的生
动实践。各地区各部门都要结合
实际，组织开展义务植树。要创
新组织方式、丰富尽责形式，为广
大公众参与义务植树提供更多便
利，实现“全年尽责、多样尽责、方
便尽责”。让中国人积极行动起来，
从种树开始，种出属于大家的绿水
青山和金山银山，绘出美丽中国的
更新画卷。

在京中共中央政治局委员、中
央书记处书记、国务委员等参加
植树活动。

为广交会“金字招牌”增加新成
色——国新办发布会介绍
第133届广交会筹备情况

力度，推动全球采购商来参加广
交会。”王受文说，目前已通过224
家驻外使领馆经商机构、67家外
国驻广州总领馆、180多个广交会
全球合作伙伴，向全世界各国各
地区采购商发出邀请。

中国对外贸易中心主任储士家
介绍，本届广交会全球工商界反
响强烈，预计有220多个国家和
地区的采购商线上线下参会。截
至4月3日，已有203个国家和地
区的采购商预登记参加线下展，
预登记参会人数每天都在快速
增加。

发挥区域经济拉动效应 为经
济复苏添动力

“办好第133届广交会，对中国
经济发展、对世界经济复苏，都

具有重要意义。”王受文说，对中
国而言，广交会展位是企业走向
世界的桥梁，是非常重要的交易
平台；对世界而言，广交会为各个
国家和地区的企业与中国企业合
作构建安全、可靠、高效的供应
链创造机会，也为他们搭上中国
经济复苏和发展快车提供平台。

谈及今年外贸形势，王受文
说，当前世界经济总体复苏还不
够有力，国际需求不畅通。从近期
回收的1.5万家广交会参展企业
的问卷调查来看，订单下降、需求
不足是主要困难。与此同时，也要
看到中国外贸所具有的竞争力、
韧性和优势。今年中国经济复苏
将对进口产品需求产生牵引力，
为产品出口提供推动力。

图为中信泰富特钢集团特
殊钢线材厂智能车间。
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Страните от БРИКС – към 
глобално управление чрез 
по-тясно сътрудничество

еотдавна в ки-
тайската про-
винция Дзянсу 
се събраха пред-
ставители на  
БРИКС, за да 

споделят опит в управле-
нието и да обсъдят приоб-
щаващ, балансиран и вза-
имноизгоден глобален мо-
дел на развитие.

Повече от 200 представи-
тели на страните участнич-
ки присъстваха на събити-
ето тази година. Темите на 
тазгодишните форуми бя-
ха „Нов план за сътрудни-
чество в БРИКС, нова ди-
намика за глобално разви-
тие“ и „По-тесни културни 
връзки за по-силни парт-
ньорства в БРИКС“.

„Настоящата световна 
икономика е дестабилизи-
рана и трябва да бъдат на-
правени правилни усилия 
за нейното възстановяване. 
Едно от най-важните неща 
в момента е да се подобрят 
глобалното развитие и упра-
вление. 

Страните от БРИКС са-
мостоятелно ще търсят на-
чини за реализиране на мо-
дернизация и ще взимат ре-
шения, които отговарят на 
техните нужди за разви-
тие въз основа на техните 

Н

поред съобщение 
на вестник „Хен-
делсблат“ гер-
манският вън-
шен министър 
Аналена Бербок 

ще замине за Пекин някол-
ко дни след Великден, от-
където ще отпътува за Япо-
ния за участие в среща на 
външните министри на Г-7. 
Един от акцентите на посе-
щението на Бербок вероят-
но ще бъде все още непу-
бликуваната стратегия на 
германското правителство 
към Китай, която се изгот-
вя от Външно министерство 
в Берлин и която се очак-
ва да коригира отношения-
та с азиатската страна, пи-
ше още вестникът.

„Напоследък в Германия 
има много дебати относно 
каква трябва да бъде поли-
тиката към Китай. Тъй ка-
то има различни гласове въ-
тре в самото правителство, 
първата цел на посещение-
то на Бербок трябва да бъ-
де поддържането на кон-
такта с Китай“, смята Цуей 
Хун‘ян, директор на отдела 
за европейски изследвания 
към Китайския институт 

Предстои визита на първия 
дипломат на Германия в Пекин

С

аскоро бе прове-
дена пресконфе-
ренция на Прес- 
службата на Дър- 
жавния съвет, на 
която бе пред-

ставена 6-ата среща на вър-
ха за строителството на ци-
фров Китай.

На нея Цао Шумин, за-
местник-директор на На-
ционалната служба за ин-
тернет информация, заяви, 
че в публикувания от ЦК 
на ККП и Държавния съ-
вет „Общ план за изграж-
дането на цифров Китай“ 
се определят дизайнът на 
най-високо ниво и цялост-
ното оформление на стро-
ителството на цифровата 

държава, което ще помогне 
за изграждането на модер-
низацията в китайски стил.

През 2022 г. беше по-
стигнат важен напредък в 
изграждането на цифров 
Китай. До края на година-
та в страната са пуснати в 
действие 2,31 милиона 5G 
базови станции, а гигаби-
товите оптични мрежи по-
криват повече от 500 мили-
она домакинства. В страна-
та вече е създадена основна 
система за пренос на дан-
ни, а мащабът на цифрова-
та икономика се нарежда 
на второ място в света и се 
превръща в един от основ-
ните двигатели за иконо-
мическия ръст на страната.

родажбите на 
пътнически пре-
возни средства от 
висок клас, про-
изведени в Ки-
тай, отбелязаха 

стабилен ръст през февру-
ари. Това показват послед-
ните данни на Китайска-
та асоциация на произво-
дителите на автомобили.

За този период в Ки-
тай са продадени около 
304 000 местно произве-
дени автомобила от ви-
сок клас, което е ръст от 

7,1% на месечна база, по-
казват данните на асоциа-
цията. Индикаторът е ско-
чил с 15,4 процента спря-
мо същия период на 2022 г.

През 2022 г. като цяло 
продажбите на пътнически 
превозни средства от висок 
клас в Китай са нараснали 
с 11,1 процента на годиш-
на база. Според статисти-
ката от сектора за една го-
дина в страната са прода-
дени около 3,89 милиона 
единици от тази категория 
автомобили.

Цифровата икономика 
на Китай се нарежда  
на второ място в света

Засилен интерес към 
пътническите превозни 
средства от висок клас

Н

П

национални условия и кул-
тура.“ Това заяви на цере-
монията по откриването Ду 
Джанюен, президент на Ки-
тайската международна ко-
муникационна група.

Експертите на семина-
ра се съгласиха, че за да 
се тласне механизмът на 
БРИКС към по-високо ниво 
на по-тясно партньорство 
и по-широк обхват, трябва 
да има повече икономиче-
ско сътрудничество, прави-
телствена подкрепа и обмен 
между хората.

На семинара на 30 март 
бяха публикувани два но-
ви доклада за глобално-
то развитие и управление 
– „БРИКС в глобалното 

управление: Нова роля и 
нов модел“ и „Глобално 
проучване: Сътрудничест-
вото на БРИКС в новата 
ера на глобалното развитие 
2022 г.“.

Докладите разкриват 
постиженията на механи-
зма за сътрудничество на 
БРИКС в областта на гло-
балната политическа сигур-
ност, икономиката, търго-
вията и финансите, устой-
чивото развитие и култур-
ния обмен и обмена меж-
ду хората, а също и че 81,9 
процента от хората в 25 го-
леми държави на пет конти-
нента са съгласни, че стра-
ните от БРИКС имат добър 
капацитет за управление.

за международни изслед-
вания. „Като се има пред-
вид дневният ред на след-
ващия кръг от междупра-
вителствени консултации, 
много е важно да се опре-
дели тонът на отношенията 
между Китай и Германия. 
Следователно втората цел 
трябва да бъде общуване-
то с Китай по най-същест-
вените въпроси и подготвя-
нето на окончателния стра-
тегически документ за Ки-
тай“, отбелязва Цуей.

През август миналата го-
дина, по време на посеще-
ние в САЩ, Аналена Бер-
бок обяви, че през 2023 г. 
ще бъде представена нова 

германска стратегия за от-
ношенията с Китай. По-къс-
но стана ясно, че кабинетът 
на канцлера Олаф Шолц е 
отхвърли някои от „твърде 
силните изрази“ в проекта 
на Външното министерство. 
Подобна открита проява на 
несъгласие е сравнително 
рядко явление според екс-
перти. Въпреки че канцлер-
ството и Външното минис-
терство имат различни ви-
зии за отношение на Китай 
от дълго време, на повърх-
ността те като цяло поддър-
жат единство и сегашните 
им различия подчертават 
значението на китайско-гер-
манските отношения.
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З
адачата на Китай 
да модернизира 
страна с населе-
ние от 1,4 мили-
арда души - почти 
една пета от чове-

чеството, е безпрецедентна 
досега в човешката история. 
Това огромно начинание не 
само привлича глобално-
то внимание, но и води до 
широкомащабни глобални 
последици.

Сред поредица от кон-
цепции и инициативи, кои-
то Китай популяризира как-
то в държавното управле-
ние, така и в международ-
ните отношения, китайски-
ят път към модернизацията 
е най-популярната ключова 
дума, за която хората биха 
искали да научат повече. То-
ва показаха резултатите от 
скорошно проучване, про-
ведено от информационна 
агенция „Синхуа“ извън Ки-
тай. В тази рубрика ще от-
говорим на редица основни 
въпроси, които да могат да 
поставят идейна рамка на 
това какво значи модерни-
зация от китайски тип, как-
ви са основните идеи на та-
кава една инициатива, как-
ви са целите на Китай и 
ползите за останалия свят.

Какви са разликите меж-
ду китайската и западната 
модернизация?

Пътят на Китай към 
модернизация е път 
на мир и развитие, 

печелившо сътрудничество 
и хармония между 

човечеството и природата, 
а не външна експанзия  

и грабеж.
„Модернизацията от ки-

тайски тип отразява ки-
тайската мъдрост, китайска-
та цивилизация и история“, 
казва Кийт Бенет, дългого-
дишен специалист по Китай 
и заместник-председател на 
британския клуб 48 Group. 
Клубът помага на големия 
бизнес, водещи политиче-
ски и академични фигури 
да разберат по-добре Китай 
и да се възползват по-резул-
татно от огромния напре-
дък и растеж, които страна-
та все още предлага. „Мо-
дернизацията в контекста на 
малък брой западни страни 
се основаваше на експлоа-
тацията, потисничеството и 
колонизацията на почти це-
лия свят. Китай не се раз-
вива, като експлоатира ни-
коя друга държава. Китай 
модернизира себе си и в съ-
щото време помага на други 

Какво може да даде модернизацията  
от китайски тип на света

страни да се развиват“, каз-
ва още той.

Китай не се стреми да 
експлоатира или контро-
лира други нации и не иг-
рае никаква роля в подбуж-
дането на конфликти, каз-
ва Мохтар Гобаши, замест-
ник-председател на базира-
ния в Кайро Арабски цен-
тър за политически и стра-
тегически изследвания. „За-
това Китай продължава да 
печели все повече симпа-
тии в Арабския свят.“

В същото време ки-
тайската модернизация 
набляга както на матери-
алния, така и на култур-
но-етичния напредък, кое-
то я отличава от западна-
та модернизация, каза Чън 
Ган, зам.-директор на Ин-
ститута за източноазиат-
ски изследвания към На-
ционалния университет в 
Сингапур.

Какво всъщност може 
да предложи китайската 
модернизация на света?
Позицията, на която 

Китай стои в съвременния 
свят, е на втората по голе-
мина икономика и отговор-
на голяма държава. Стра-
ната винаги взима предвид 
развитието на света и мира 
като цяло в своя процес на 
модернизация. Това е така, 
защото Пекин напълно раз-
бира, че ще се справи добре 
само ако светът се справи 
добре, и обратното.

На първо място,  
Китай иска да избави 

света от бедността. 
До края на 2020 г. успеш-

ната политика на страната в 

тази сфера измъкна от бед-
ността всички жители на 
селските райони и изпъл-
ни целта за изкореняване 
на бедността, заложена в 
Програмата за устойчиво 
развитие до 2030 г. на Обе-
динените нации 10 години 
по-рано от предварително 
предвидения срок. Комен-
тирайки резултатите на Ки-
тай за намаляване на бед-
ността, генералният секре-
тар на ООН Антонио Гуте-
риш каза, че тези постиже-
ния са „най-големият при-
нос за драстично намаля-
ване на бедността“.

Китайската модерниза-
ция работи за много по-го-
леми цели от изкореняване-
то на абсолютната бедност. 
Тя насърчава общия прос-
перитет, като по този начин 
намалява огромната разли-
ка в богатството и неравен-
ството, които се увеличи-
ха като следствие от моде-
ла на западната модерни-
зация. „За Китай е много 
важна цел да прегърне об-
щия просперитет, да създа-
де общество на по-голяма 
справедливост, по-голямо 
равенство, при това не са-
мо за китайския народ, но и 
за света“, каза британският 
учен и политически комен-
татор Мартин Жак.

Китай по пътя си към 
модернизация също споде-
ля своите постижения в раз-
витието и с останалия свят. 
Нека вземем инициативата 
„Един пояс, един път“ ка-
то пример. Според прогно-
за на Световната банка, ако 
всички проекти за транс-
портна инфраструктура 

развитие. Във време, когато 
светът е изправен пред енер-
гийна криза, Китай продъл-
жава да постига солиден на-
предък в справянето с из-
менението на климата и иг-
рае важна роля в напредва-
нето на глобалния отговор 
на изменението на климата.

Трето, Китай устремено 
поема ангажимента да 

направи света по-мирен.
За повече от 70 години 

Китай никога не е започвал 
война, никога не е окупирал 
чужда територия, никога не 
е участвал в прокси войни 
и никога не е бил член или 
организирал военен блок.

Това е единствената дър-
жава, която е включила 
мирното развитие в консти-
туцията си и единствената 
страна сред петте държави 
с ядрено оръжие, която обе-
щава да не използва първа 
ядрени оръжия. В отговор 
на нарастващите конфликти 
и предизвикателствата пред 
сигурността в днешния свят 
китайският председател Си 
Дзинпин предложи Иници-
ативата за глобална сигур-
ност през 2022 г. Китай до-
пълнително изложи основ-
ните идеи и принципи на 
инициативата, идентифици-
ра приоритетите, платфор-
мите и механизмите на съ-
трудничество и демонстри-
ра чувството за отговорност 
за опазването на световния 
мир и твърдата решимост 
да защитава глобалната си-
гурност.

„Идеята на Китай да бъ-
де строител на световния 
мир, участник в глобално-
то развитие, защитник на 
международния ред и дос-
тавчик на обществени блага 
е в съответствие с идеалите 
на Хартата на ООН“, каза 
бившият генерален секре-
тар на ООН Бан Ки Мун.

Китайската модерниза-
ция е нова форма на про-
грес за човечеството. Със 
своето всестранно развитие 
този процес абсолютно от-
хвърля мита, че модерни-
зация може да съществува 
само и единствено в конте-
кста на Запада, приемане 
на западния модел за раз-
витие, обръщане на Запад. 
Тя представя друга картина 
на модернизацията, разши-
рява каналите за развива-
щите се страни за постига-
не на модернизация и пре-
доставя китайско решение 
за подпомагане на изслед-
ването на по-добра общест-
вена система за човечест-
вото. Китайският път към 
модернизация служи като 
„пример“ за развиващите 
се страни. Китайската мо-
дернизация е нов модел на 
развитие, който може да се 
използва като ориентир за 
други страни със сходни на-
ционални условия или на 
подобен етап на развитие.

За дълго време в историята битува митът, че модернизация може 
да съществува само и единствено в контекста на Запада, приемане 
на западния модел за развитие, обръщане на Запад. Появата на 
модернизацията от китайски тип обаче до голяма степен разсейва 
това твърдение. Този процес предлага един друг вариант пред света 
и още по-важно – дава нов модел на развитие, който може да се 
използва като ориентир за други страни.

инициативата бъдат из-
пълнени, тя ще генери-
ра 1,6 трилиона щ. д. гло-
бални приходи годишно до 
2030 г. До 90% от приходи-
те ще отидат в партньор-
ските страни.

„Най-важното нещо за 
инициативата е, че разви- 

ващите се нации могат да 
се възползват от големия 
опит в развитието на Ки-
тай. „Един пояс, един път“ 
им дава възможност да съз-
дадат индустриално обще-
ство и да се присъединят 
към модерната епоха. Това 
е нещо, което в дългосро-
чен план би предвещавало 
добро за бъдещето на чове-
чеството“, каза Хайри Турк, 
професор по икономика в 
Stuart School of Business в 
Технологичния институт на 
Илинойс в Чикаго.

Втора основна точка е 
ангажиментът на Китай 

за устойчиво развитие и 
стабилно управление на 

по-екологичен и  
по-биоразнообразен свят.
Китай е на първо място 

в световен мащаб по отно-
шение на площта на заса-
дените гори и растежа на 
горското покритие, допри-
насяйки за една четвърт от 
новите горски площи в све-
та през последното десети-
летие.

От 2012 до 2021 г. еми-
сиите на въглероден диок-
сид на единица БВП в Ки-
тай са намалели с 34,4 про-
цента, а потреблението на 
енергия на единица БВП е 
намаляло с 26,4 процента, 
което се равнява на спестя-
ването на 1,4 милиарда то-
на въглища. Досега Китай 
също се очертава като ос-
новен поддръжник на въз-
обновяемата енергия и ра-
боти усилено в развитието 
на всички сектори, свърза-
ни с интелигентното зелено 
нисковъглеродно устойчиво 
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Пекин се про-
веде форум на 
високо ниво за 
китайското раз-
витие. В него 
участваха повече 

от 100 гости от топ-500 све-
товни компании, от индус-
триални и търговски кръго-
ве. Те обсъдиха теми от общ 
интерес, сред които възста-
новяването на икономика-
та и други икономически 
аспекти. 

Участниците заявиха, че 
са оптимистично настрое-
ни относно перспективите 
за китайската икономика и 
очакват висококачественото 

развитие на Китай.
Роланд Буш, председател 

на борда на директорите на 
Siemens AG, заяви, че висо-
кокачественото развитие е 
правилен избор на Китай, 
който в момента е изпра-
вен пред следващия етап на 
развитие, и страната полага 
големи усилия за напредъка 
на дигиталната и нисковъ-
глеродна икономики. „Това 
съвпада и с нашата страте-
гия. Ще продължим да уве-
личаваме инвестициите в 
страната“, каза той.

Бившият специален съ-
ветник на генералния секре-
тар на ООН проф. Джеф- 

ри Сакс, който е и извес-
тен американски иконо-
мист, каза, че развитието 
на Китай ще продължи да 
се основава на технологич-
ния прогрес, който е фо-
кусиран върху дългосроч-
ния напредък, и ще служи 
за пример за много други 
страни.

В доклад за работата на 
правителството на КНР це-
левият показател за растеж 
на икономиката на страна-
та за 2023 г. е заложен на 5 
процента. 

Кевин Канг, главен ико-
номист в KPMG China, от-
беляза, че тази цел очевидно 

надхвърля очаквания рас-
теж на повечето големи 
икономики. Очаква се въз-
становяването на потреби-
телския сектор в Китай да 
се ускори, а технологичните 
иновации и зелената тран-
сформация на страната ще 
стимулират инвестициите в 
производството, смята Канг. 
Той добавя, че тъй като ико-
номическото възстановява-
не в Китай се ускорява, а в 
световен мащаб възстано-
вяването се забавя,  очак-
ва се китайската икономика 
отново да се превърне във 
важен двигател на глобал-
ния икономически растеж.

а 26 март КНР и 
Република Хон-
дурас установи-
ха дипломатиче-
ски отношения 
на ниво посла-

ници. Същия ден по-рано 
латиноамериканската дър-
жава обяви, че прекъсва 
всички официални връз-
ки с Тайван. 

До този момент 182 
страни по света са устано-
вили дипломатически от-
ношения с Китай, а само 
13 поддържат с остров Тай-
ван т. нар. дипломатически 
отношения. Това показва, 
че принципът за „един Ки-
тай“ е признат от между-
народната общност и е в 
съответствие с нормите за 
международни отношения.

Решението на Хондурас 
за безусловно установяване 
на дипломатически отно-
шения с Пекин също така 

показва стремежа на стра-
ните от Латинска Америка 
за достойно и независимо 
развитие. 

В продължение на мно-
го години САЩ считат Ла-
тинска Америка за свой 
собствен „заден двор“, след-
ват „доктрината Монро“ и 
брутално се намесват във 
вътрешните работи на дър-
жавите в района. 

През 2020 г. Вашингтон 
прие т. нар. Закон за връз-
ките с Тайпе, който забра-
ни на страните от Латин-
ска Америка да установят 
дипломатически отноше-
ния с Пекин, отбелязва в 
коментар Радио Китай за 
чужбина. 

Въпреки това обаче пре-
зидентът на Хондурас Сио-
мара Кастро публично из-
рази готовността на своя-
та страна да установи ди-
пломатически отношения с 

Китай. В отговор на това 
американският президент 
незабавно изпрати своя съ-
ветник в Хондурас, за да 
го възпрепятства, съобщи 
Ройтерс, цитирайки добре 
информирани източници. 

Опитите на САЩ обаче 
бяха обречени на провал. 
Първите дипломати на Ки-
тай и Хондурас подписаха 
комюнике, с което Китай 
приветства присъединява-
нето на Хондурас към ини-
циативи като „Един пояс, 
един път“ и тези за глобал-
ното развитие, сигурност 
и цивилизации. Хондурас 
обеща да спазва принци-
па за един Китай и да ра-
боти за засилване на съ-
трудничеството в различ-
ни области.

Тайван е неделима част  
от китайската територия, 
а принципът за „един Ки-
тай“ е признат от между- 

народната общност.  Никой 
не трябва да подценява ре-
шимостта и способности-
те на китайския народ да 
защитава своя суверенитет 
и териториална цялост из-
тъква Радио Китай.

Междувременно външ-
ният министър на Хонду-
рас Едуардо Рейна заяви в 
интервю за КМГ, че Китай 
играе много важна роля в 
насърчаването на много-
странния подход. 

Установяването на ди-
пломатически отношения 
между Хондурас и Китай е 
желание на двата народа и 
израз на общата тенденция, 
подчерта Рейна. Той посо-
чи, че неговото посещение 
в Пекин е дало плодотвор-
ни резултати, а двустранни-
те отношения са изправе-
ни пред широки перспек-
тиви за развитието. 

окато САЩ про-
веждат втора-
та си Среща на 
върха за демо-
крация, полити-
чески наблюда-

тели от страната, Европа 
и Латинска Америка по-
ставят под съмнение цел-
та на форума и смятат, че 
Вашингтон има съвсем раз-
лични намерения от това 
да насърчава демокрация- 
та в света. Това изтъква Ра-
дио Китай за чужбина в об-
зора на международните ре-
акции на това събитие.

Професор Джефри Сакс 

смята, че от 1950 г. насам 
най-конфронтиращата се 
страна в света са неизмен-
но САЩ, които се стремят 
единствено към съхранява-
не на глобалната си домина-
ция и използват демокраци-
ята като прикритие за това.

Бившият министър в 
правителството на гер-
манската провинция Хе-
сен-Дармщадт д-р Михаел 
Борхман споделя подобно 
мнение, като в авторска ста-
тия заявява, че организира-
ната от САЩ Среща на вър-
ха за демокрация е всъщ-
ност среща за поддържане 

на тяхната световна доми-
нация. „Това е опит за про-
карването на разделения и 
разединения, така че да се 
гарантира доминиращата 
им позиция. САЩ твърдят, 
че изнасят демокрация, но 
всъщност изнасят войни, ха-
ос и страдания в световен 
мащаб, примери за което са 
афганистанската и иракска-
та война“, пише той.

Жоау Сережу душ Сан-
туш, секретар по външни 
работи на Младежкия со-
циалдемократически съюз 
на Португалия, посочва, че 
демокрацията и човешките 

права не са частна собстве-
ност и не бива да бъдат оп-
ределяни и управлявани от 
никоя страна.

Тази среща на уж „де-
мокрациите“ изключва по-
не половината човечество, 
което явно според админи-
страцията на американския 
президент е по някакъв на-
чин непълноценно и с кое-
то явно не трябва да има 
диалог. Корените на подоб-
на арогантност са в старата 
месианска идея на амери-
канската „изключителност“. 

Бизнесмените и икономистите са оптимисти 
за перспективите на китайската икономика

Принципът за „един Китай“ е признат  
от международната общност

Съмнение за истинските мотиви зад втората 
среща на върха за демокрация в САЩ

Участниците във 
форума заявиха, че 
са оптимистично 
настроени относно 
перспективите 
за китайската 
икономика 

Външният 
министър на 
Хондурас Едуардо 
Рейна заяви, 
че Хондурас 
твърдо подкрепя 
принципа за „един 
Китай“ и ще се 
стреми към  
по-голямо участие 
в развитието на 
многополюсния 
свят

Провеждането на 
втората Среща на 
върха за демокрация 
бе съпроводено 
с протестни 
демонстрации 

Коментари 

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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Специално интервю за КМГ  
с министъра на земеделието  
на България Явор Гечев

съвремие

През идните години Китай ще е най-големият 
и доходоносен пазар на хранителни продукти 

– Г-н министър, след облекчава-
нето на противоепидемичните мер-
ки, Китай започна бързо да въз-
становява своята икономика и сел-
ско стопанство и преди всичко съ-
трудничеството си с други страни 
в различните области на живота. 
Какви са търговско-икономически-
те отношения между България и 
Китай в тази връзка, по-специал-
но в селското стопанство и земе-
делието, както и в други сектори, 
и как виждате перспективите за 
сътрудничеството ни в следващи-
те години?

– Развитието на търговско-ико-
номическите отношения между 
България и Китай следва да се раз-
глеждат в контекста на пълноправ-
ното ни членство в ЕС и факта, че 
Китай е стратегически партньор на 
ЕС, както и в рамките на Иници-
ативата за сътрудничество между 
Китай и страните от ЦИЕ, стар-
тирана от китайското правител-
ство през 2011 г., и инициативата 
“Един пояс, един път”, лансирана от 
китайския президент Си Дзинпин 
през есента на 2013 г.

Относно аграрната търговия на 
България с Китай виждаме ръст в 
износа за периода януари-юни та-
зи година, който се оценява на 105 
млн. евро по данни на Национал-
ния статистически институт. За съ-
щия период на миналата година 
общият аграрен износ за Китай се 
е оценявал на 44 млн. евро. Това 
е 139,2% изменение, което е наис-
тина добър резултат. За сметка на 
това вносът от Китай за България 
за същия период януари-юни 2021 
– 2022 г. е с около 31,3% по-висок, 
което прави близо 42 млн. евро. 
Основните внесени селскостопан-
ски стоки от Китай за България са 
житни растения, естествени лако-
ве, смоли и други растителни екс-
тракти, приготвени храни за жи-
вотни и разни видове хранителни 
продукти. За Китай изнасяме пре-
димно царевица, слънчогледови се-
мена, кюспета и други твърди оста-
тъци, фуражни цвекла и други фу-
ражни култури. Например за пър-
вото шестмесечие на 2022 г. сме 
изнесли близо 99 хил. тона царе-
вица. Тоест виждаме, че стокооб-
менът между двете държави про-
дължава да расте и търговията бе-
лежи отличен ръст. Имаме за цел 
да продължим да развиваме двус-
транните отношения и да подпо-
магаме малките и средните пред-
приятия в тази насока.

През последните няколко го-
дини вносът на селскостопанска 

между страните членки, така и 
между обществата. По отношение 
на сътрудничеството в областта на 
селското стопанство в рамките на 
Инициативата, трябва да се отбе-
лежи изключителният ръст в тър-
говията на селскостопански и хра-
нителни продукти. Така например 
тя се е увеличила от 6 млн. дола-
ра през 2012 г. до 76 млн. долара 
през 2022 г.

Създаденият към Министерство-
то на земеделието Център за насър-
чаване на сътрудничеството в облас-
тта на селското стопанство между 
Китай и страните от Централна и 
Източна Европа (ЦНСССКЦИЕ),  
работи активно за създаването на 
възможности за реалния сектор и 
позициониране на продукти от ЦИЕ 
на китайския пазар, посредством 
бизнес делегации, участия в изло-
жения и фестивали. Пример за то-
ва е и предстоящото

Трето изложение  
“Китай – ЦИЕ”, 

което ще се проведе в град Нинбо, 
провинция Джъдзян, в периода  
16 – 20 май. Планира се ЦНСССК-
ЦИЕ да участва с щанд, на кой-
то ще се представят компании от 
хранително-вкусовия сектор и ко-
зметиката. Към момента има за-
явено желание за участие в изло-
жението на 10 компании от ЦИЕ.

Отделно от това се подготвя и 

продукция и храни в Китай, също 
така и от региона на ЦИЕ се уве-
личи с огромни темпове. Това се 
дължи на бързия икономически 
растеж и увеличението на доходи-
те на китайското население, както 
и голямото търсене на стоки. Тен-
денцията е в следващите години 
Китай да се оформи като най-голе-
мия и доходоносен пазар на храни-
телни продукти в световен мащаб. 
Перспективи за сътрудничество съ-
ществуват и в търговията с млеч-
ни продукти, мед, консерви, слад-
ка и конфитюри, вино, селскосто-
пански инвентар.

– Бихте ли посочил някои по-ин-
тересни и важни инициативи, свър-
зани с инициативата за сътрудни-
чество между Китай и Цие, кои-
то предстоят и в които България 
е активен участник?

– Земеделието както в България, 
така и в Китай е един от водещи-
те сектори, които са критично ва-
жни за икономиките на държави-
те. Развитието на търговско-иконо-
мическите отношения между Ки-
тай и България следва да се раз-
глежда както на двустранно ниво, 
така и на многостранно, в конте-
кста на участието на България в 
Инициативата за сътрудничество 
между Китай и страните от ЦИЕ. 

Инициативата значително 
допринесе за задълбочаването на 
многостранните отношения както 

ЦНСССКЦИе ще има свой щанд и  
на Третото изложение “Китай – ЦИе”  

през април 2023 г.

ЦНСССКЦИе ще участва на Шестото 
Международно изложение за вносни  
стоки в Китай 2023 г. 

участие на ЦНСССКЦИЕ  
на Шестото Международно 

изложение за вносни  
стоки в Китай, 

което ще се е от 5 до 10 ноември в 
град Шанхай. Планира се на щан-
да на Центъра да вземат участие, 
както компании от България, така 
и от останалите държави от ЦИЕ.

Тази година ЦНСССКЦИЕ 
инициира и стартира пилотно из-
дание на 

Акселераторска програма 
за стартиращи предприятия в об-
ластта на селското стопанство 
между Китай и страните от ЦИЕ, 
която се проведе в периода 27 март 
– 1 април т. г. Тази нова инициа-
тива се допринесе за развитието 
на жизнена предприемаческа сре-
да в Централна и Източна Европа, 
внедряване на иновации в земеде-
лието, като предоставените обуче-
ния и поощрения мотивират учас-
тниците да развият предприемаче-
ска нагласа ио по този начин се 
способства и за сближаване и про-
мотиране на сътрудничеството в 
областта на селското стопанство.

Отделно от това, от началото на 
годината ЦНСССКЦИЕ предоста-
вя и периодично ще изготвя ана-
литични доклади с актуални ста-
тистически данни и материали за 
състоянието на земеделския сек-
тор и съпътстващите го подсекто-
ри в страните от ЦИЕ и Китай с 
цел запознаване на бизнеса с по-
лезна информация и тенденции в 
областта.

С оглед на укрепване на тра- 
диционното приятелство между Ки-
тай и България, ЦНСССКЦИЕ ще 
се включи и подкрепи организи-
рането на 

летен Фестивал  
на драконовите лодки 

през юни на езерото Панчарево, 
по време на който ще се реали-
зира и кулинарен фест за най-до-
брото от кулинарните традиции 
на страните от ЦИЕ. Инициатор 
на Фестивала е Посолството на 
КНР в България, като сред основ-
ните партньори и съорганизатори 
са Столична община, посолства в 
България на държави от Азия и 
много други.
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Пещерите Могао са система от няколкостотин пещерни храма, 
разположени на около 25 км от град Дунхуан, провинция Гансу. Тук 
будистките монаси са издълбали между 4-ти и 14-и век около 1000 
пещери във високите около 17 м скали и са ги украсили с будистки 
мотиви – статуи на Буда, скулптури и стенописи. От тези пещери  
до днес са запазени само 492 и отчасти са достъпни за туристите. 

Пещерите Могао – отражение на 
древното изобразително изкуство

тенописите на 
Могао са отра-
жение на много-
вековните тради-
ции на китайско-
то изобразително 

изкуство. Голяма част от тях 
са посветени на Буда, на не-
говите проповеди и джата-
ки, на бодхисатва, апсара 
(феите), на монаси, благо-
честиви вярващи. Вероят-
но в миналото тези изобра-
жения са служили за пред-
ставянето на каноните на 
будизма на неграмотните 
хора. Много от стенописи-
те възпроизвеждат истин-
ски събития от историята 
на разпространението на бу-
дизма. В почти всички пе-
щери има изображения на 
летящи апсари, които пеят, 
танцуват, свирят на музи-
кални инструменти, хвърлят 
цветя, докато съпровождат 
Буда, който чете пропове-
ди. Те нямат крила, а да ле-
тят, им помагат дълги раз-
ноцветни ленти. Има и сте-
нописи, показващи сцени 

Пещерите Могао се състоят от 
повече от 700 пещерни храма с 
около 45 000 кв. м стенописи

Първоначално 
пещерите са били 
предназначени за 
молитвени клетки

Фигура на Майтрея Буда от периода  
на династия Северен Лян (397 – 439),   

пещера 275 – една от най-ранните в Могао

С
от живота на императора, 
турнири на военни, сватбе-
ни церемонии, лов, риболов, 
хора от различни национал-
ности и социални кръгове. 

От 1987 г. пещерите Мо-
гао са включени в Списъ-
ка на световното културно 

наследство на ЮНЕСКО. 
Moгао („Пещерата, коя-

то не е много висока”) е 

най-голямата пещера в нача-
лото на будисткия пещерен 
храмов комплекс Циенфо-
дон („Пещерата на хилядата 
Буди”), построена през 353 
– 366 година. Светилището 
наброява 492 пещери, които 
са украсени със стенописи и 

скулптури, изработени в пе-
риод от едно хилядолетие – 
от 4 – 14-и век. 

Moгao, заедно  
с „Пещерата  

на хилядата Буди“, 
е един от най-ранните бу-
дистки храмове в Китай. 
Неговата поява на източ-
ния край на Такламакан 
не е случайна: оттук ми-
нава пътят на керваните с 

коприна, заедно с които бу-
дистките учения проник-
ват в Китай. За разлика от 
по-късните пещерни хра-
мове като Лонмън и Юн-
ган, Moгao е декориран не 
толкова със скулптури, а 
със стенописи. Площта му 
е около 42 000 кв. метра. 

Многофункционалните 
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в началото статуите са прикрепяни към стената,  
а главите им са поставяни отделно, но в периода на Тан 

виждаме вече и напълно отделени от стените фигури

съдържащ приблизително 
20 000 свитъка. Очевидно 
те са били съхранявани тук 
през 11-и век, когато ръко-
писите започнали да бъдат 
изтласквани от печатните 
книги. 

Ръкописният фонд на 
Moгao е много разнообра-
зен по съдържание и фак- 
тология – това са будист-
ки, даоистки, несториански 
и манихейски религиозни 
текстове, трактати по фило-
софия, математика, меди-
цина, астрономия, история 
и география, има също така 
речници, записи на народ-
ни песни и класическа ки-
тайска поезия, официални 
документи. Сред ръкопис-
ните паметници на Moгao 

Летящи апсари или небесни 
същества, пещера 285, династия  
Западна Уей (538 – 539)

Полегналият Буда  
от тибетския период, 

пещера 158

Тази пещера от епохата на Тан се смята за най-важното място в Могао. 
Богатите цветни дрехи на статуите показват добрия живот на монасите  
по това време. впечатляващо е и вниманието към детайла.   

тибетски, санскритски, па- 
лийски, тaнгутски, хота-
нески, согдийски, тохарски. 

Новината за откритието 
развълнува научния свят 
в Европа и през 1907 г.  
най-ценните ръкописи, 
включително и най-стара-
та печатна книга в света – 
„Диамантената сутра“ (868 
стр.), са отнесени в Британ-
ския музей. 

По-късно храмовият 

комплекс е посетен от на-
учни експедиции от Фран-
ция (с ръководител Пол Пе-
лио) и Русия (с ръководител 
Сергей Олденбург), които 
отнасят част от ръкописите. 

Останалите ръкописи са 

прехвърлени в библиотека-
та в Пекин. 

Фресковата  
живопис на Moгao 

е представител на хилядо-
летен слой китайско худо- 
жествено изкуство. Спо-
ред стилистиката на обра-
зите тя е разделена на че-
тири периода – в първия 
спадат стенописите от Се-
верни династии и династия 
Сун, към втория са тези от 
династия Тан (най-велико-
лепните стенописи), трети-
ят обхваща ерата на Десет-
те царства и легендарната 
империя и към четвъртия 
период се причисляват сте-
нописите от Западна Ся и 
династия Юен. 

По-голямата част от сте- 
нописите е посветена на 
Буда и неговите пропове-
ди, а също така на Ятака 
и Бодхисатва, на феите ап-
сара, на образи на редови 
монаси и на благочестиви 
вярващи. 

картини с форма на фрески 
са направени със специал-
ни бои и лепила върху су-
ха основа. Много от тях по-
криват напълно пещерата 
и изобразяват разнообраз-
ни сцени, различаващи се 
по динамика и жизненост. 

В началото на 20-и век в 
една от пещерите е открит 

огромен склад за 
ръкописи, 

е намерена и 
„Книга на щастието” – 

уникален текст, 
написан на тюркска руни-
ческа писменост, но не на 
камък както обикновено, 
а на хартия. 

Обхватът на използвани-
те в ръкописите езици също 
е много разнообразен – има 
ръкописи на класически и 
говорим (байхуа) китайски, 

Пред пещерите са 
изсечени фигури  
на Буда с 
колосални 
размери



10 днесКитай
7 – 13.04.2023

Китай отблизо

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Тази статия е типичен пример за това как от нищо може да стане нещо или как 
мислите се превръщат в думи, а думите в действия. Но този процес невинаги е пълен. 
Някои хора само си мислят и без да говорят, направо действат, други говорят, без да 
мислят, трети пък действат, без да говорят, и т. н. Комбинациите са различни, но да не 
философствам повече, а да разкажа за какво става дума.
едни приятели ми препоръчаха да посетя „Холандското село” в Шънджън. Бре, мисля 
си аз, обикновено районите в даден град ги наричаме квартали, като например 
„Френски квартал”, „Латински квартал” , а тук направо село. Мисля си, сигурно е така, 
защото Шънджън е толкова голям, че и кварталите изглеждат като цели села. Това, 
разбира се, е в кръга на шегата, понятието е просто езикова особеност на китайския. 

Холандското село в... Шънджън 

зглежда, беше 
известно “село” 
след като по пъ-
тя имаше доста 
пътни знаци с 
указания „към 

Холандското село”. Ех, ко-
га ли тук ще започнат да се 
появяват и знаци „към Бъл-
гарското село”! 

Пристигнах пред една 
метална арка в европейски 
стил от края на 19-и век, из-
ящно украсена и с часов-
ник на върха. Входът беше 
свободен, а охраната беше 
така организирана, че да е 
осезателна, но без да при-
теснява. 

Пред мен се откри глав-
ната улица, която имаше 
две пешеходни ленти, раз-
делени по средата с ивица 
живи цветя. Отстрани бяха 
наредени къщичките като 
от приказките на герман-
ците Братя Грим или датча-
нина Андерсен. Искаше ми 
се да вляза и да разгледам 
всяка една от тях, защото 
навсякъде имаше магази-
ни за цветя, градински ак-
сесоари, различни интери-
орни украшения, малки до-
машни любимци като хам-
стерчета, птички, рибки, ко-
тенца. От главната улица се 
разклоняваха малки извити 
улички, които водеха до още 
по-интересни места, напра-
во китайски потайности в 
холандски стил. 

Аз съм сигурен, че ки-
тайци с по-широка между-
народна култура знаят раз-
ликата между Холандия и 
Нидерландия, но наимено-
ванието Холандия се е ут-
върдило в разговорния език, 
защото може по-лесно да се 
адаптира към китайското 
произношение. Тук е мяс-
тото да спомена, че холанд-
ската школа по китаисти-
ка е една от най-развитите 
в Европа, заедно с англий-
ската, руската, германската, 
италианската и френската. 

Обикалях китните улички 
и все се натъквах на 
интересни акценти. 

Но най-интересното бе-
ше, че хората, които рабо-
теха в тази приказна обста-
новка, изглеждаха толкова 
спокойни и щастливи, че то-
ва се пренасяше и върху по-
сетителите. Те явно бяха се 
поучили от съвета на Кон-
фуций – „Намери си работа, 
която да ти е хоби, и повече 
няма да има нужда да рабо-
тиш през живота си”. Така 
звучи съвременната интер-
претация. 

Мястото беше своеоб-
разен оазис на спокойст- 

И

вието, съзерцанието и ра-
достта в този забързан и 
загрижен град. Пред мен 
се появи постройка, чий-
то вход ме впечатли сил-
но – като че ли сградата 
се състоеше само от вра-
тата, която сигурно водеше 
към „Джурасик парк”. От-
пред на опашка се редяха 
за билети млади майки с 
деца. Оказа се, че е зоо из-
ложба базар на живи екзо-
тични животни, предимно 
с образователна цел. Каз-
вам предимно, защото ус-
пях да видя на аквариума 

небостъргач – Междуна-
родния търговски център 
в Шънджън, който е на 53 
етажа и с 1530 квадратни 
метра на етаж, то едва ли 
е било трудно да построят 
едно село за толкова крат-
ко време, пък било то и хо-
ландско. Между другото си 
спомням, че точно в 2011 г. 
се проведе 26-ата междуна-
родна универсиада в Шън-
джън и светът разбра за то-
зи прекрасен град.

Изпълнен с чувство за 
красота и лекота, завърш-
вам обиколката пред ед-
на поляна, осеяна с детски 
колички, където си играе-
ха малки деца под зорки-
те погледи на майките. В 
края на поляната се изди-
гаше вятърна мелница, не-
отменен атрибут на холанд-
ския пейзаж. 

Излизам от „селото” 
и от другата страна на 

булеварда ме чака паркът 
„Сун Джуншан”.

Мисля си, така и така 
днес ми е тръгнало да раз-
глеждам градски особе-
ности, та дай да видя и този 
парк, ама въобще не очак- 
вах, че ме чакат не 40, а це-
ли 400 декара! 

Първо, малко преди-
словие за името на парка. 
Джуншан е наричан „Ба-
щата на нацията” и „Пред-
шественика на революция-
та”. Д-р Сун Ятсен, както е 
известен на Запад, или Сун 
Джуншан, както е повече 
популярен в Китай. Той се 
почита и от Комунистиче-
ската, и Националистиче-
ската партия на Китай ка-
то един от най-великите ли-
дери на съвременен Китай, 
държавник, лекар и поли-
тически философ. Роден е 
през 1866 г. в малко селце 
в провинция Гуандун, кое-
то сега се казва Джуншан и 
се е превърнало в процъф-
тяващ индустриален град. 
Прави ми впечатление, че 
в много градове на Китай 
има паркове на негово име. 

Важна предпоставка за 
величието на една нация е 
почитането и приемстве-
ността в историята, както 
и запазването и поддържа-
нето на паметниците. Защо 
се казва “паметник”! Защо-
то е носител на народната 
памет, която помага за оце-
ляването на всяка нация.

Почти всички паркове в 
Шънджън са на някаква те-
матика, а самият Шънджън 
е в Списъка на 15-те града 
градини на UNESCO. Зато-
ва споменах в началото на 
статията, че от нищо ста-
ва нещо, защото в начало-
то имах намерение да пиша 
само за Холандското село, 
но след това разходките из 
парковете толкова ме впе-
чатлиха, че реших да напи-
ша повече материали за тях. 
Но в тази статия ще споме-
на само три от тях. 

Живко сПасов

Излязох и се впуснах от-
ново в средновековна Хо-
ландия. Освен магазините 
за цветя успях да видя га-
лерия за съвременно изку-
ство, антикварни магази-
ни, в които имаше и евро-
пейски предмети, магазини 
за традиционни китайски 
подаръци, сувенири и ук-
рашения. С една дума, то-
ва място бе една симбио-
за от западната и източна-
та култура.
Проектът „Холандско село” 

е разположен  
на 40 декара 

и има около 240 търговски 
обекта, от които 60 са са-
мо за цветя, а другите са за 
домашни любимци, гради-
нарство, художествени зана-
яти, антиквариати, излож-
бени зали, кафенета, чайни, 
фотостудиа за младоженци, 
детски площадки и други. 

Завършен е само за 8 
месеца през август 2011 го-
дина. Мисля си, щом като 
през 1985 година китайски-
те строители на всеки три 
дни са вдигали по един 
етаж на първия китайски 

Това бе клуб изцяло в ти-
бетски стил и там освен чай 
се продаваха и тибетски и 
будистки артефакти, обли-
цован с типичната лампе-
рия и дърворезба. На сте-
ните бяха окачени тибет-
ските „танка”, изобразява-
щи будистките божества и 
покрити с жълти коприне-
ни платна. Имаше много 
талисмани от скъпоценни 
и полускъпоценни камъни, 
предимно различни нефри-
ти. Мога да отбележа, че 
нефритът в културата на 

азиатците е това, което за 
европейците са диамантите. 

Собственикът ме поздра-
ви с типичната за тибетци-
те учтивост и ме покани на 
чай, който предлагаше на 
свои гости, но аз реших да 
не се натрапвам и му ка-
зах, че ще го посетя специ-
ално, за да ми разказва за 
мистиката на Тибет. 

на едно влечуго продажна 
цена. Като знам как китай-
ците угаждат на децата си и 
да ги глезят, не мога да си 
представя какво би станало, 
ако в един момент някое де-
тенце каже: „Мамо, искам 
да ми купиш това хамелеон-
че!“. По принцип идеята ми 
харесваше, защото базарът 
много добре се вместваше 
в това море от флора и фау-
на, но реших, че е по-добре 
да отида в отсрещното за-
ведение да пия чай, вместо 
да гледам гущери и змии. Продължение в брой 15
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К
итайският технологичен ги-
гант „Хуауей“ е генерирал 
общ приход от 642,3 млрд. 
юана (около 93,5 млрд. щ. д.) 
през 2022 г., надвишавайки 
стойностите от 636,8 млрд. 

юана през предходната година. Нетна-
та печалба на компанията през 2022 го-
дина е спаднала до 35,6 млрд. юана в 
сравнение със 113,7 млрд. през 2021 г. То-
ва показват данните от годишния отчет.

„През 2022 г. международната обста-
новка, пълна с предизвикателства, и ре-
дица непазарни фактори продължиха да 
оказват влияние върху операциите на 
„Хуауей“, каза на пресконференция ро-
тационният председател Сю Джидзюн. 
Той добави още, че компанията е поло-
жила големи усилия, за да се справи с 
трудностите и предизвикателствата, ге-
нерирайки постоянен поток от прихо-
ди, за да поддържа оцеляването си и да 
постави основите за бъдещо развитие.

Финансовият директор на „Хуауей“ 
Мън Уанджоу на свой ред каза, че общи-
те бизнес резултати на компанията са в 
съответствие с прогнозите. „Финансовата 

ни позиция остава стабилна, със силна 
устойчивост и гъвкавост“, добави още тя.

Разходите на „Хуауей“ за научноизсле-
дователска и развойна дейност са нарас-
нали до 161,5 милиарда юана през 2022 г.  
Това са едни от най-високите стойности 
на този показател в историята на компа-
нията и са приблизително 25,1% от об-
щите приходи.

„Хуауей“ се справя с 
трудностите, генерирайки 
постоянен поток от приходи

Наистина ли TikTok е заплаха за сигурността  
и поверителността на данните в САЩ?

зслушването в  
Конгреса на 
САЩ за TikTok 
беше „показен 
процес“, комен-
тира Анди Мок, 

който е старши научен съ-
трудник в Центъра за Китай 
и глобализацията – изсле-
дователски мозъчен тръст, 
базиран в Пекин. 

Подобни изслушвания 
трябва да имат за цел да съ-
берат приложима информа-
ция за практическото раз-
работване на политики в 
сферата на проблема. В то-
зи случай обаче „беше мно-
го ясно, че няма интерес да 
се събира информация или 
да се стигне до каквото и 
да е разумно заключение“, 
коментира Мок. Той добави 
още, че САЩ „вече пред-
варително са решили как-
во искат да правят“.

Експертът добави още, 
че анализът на изслушва-
нето е възможност да се 
разкрие „тъмната страна 
на американското полити-
ческо задкулисие“. „Всъщ-
ност това, което наистина 
притеснява американските 
конгресмени, които твър-
дят, че технологичната ком-
пания представлява риск 
за националната сигурност, 
е връзката между TikTok и 
китайското правителство.“

Въпреки всичко глав-
ният изпълнителен дирек-
тор на TikTok успя хладно-
кръвно да представи една 
реална картина на случва-
щото се. „В крайна сметка 

И

ситуацията е следната – ста-
ва въпрос за американски 
данни, съхранявани на аме-
риканска земя, от амери-
канска компания, наблюда-
вана от американски пер-
сонал.“ Той обясни, че ком-
панията „изгражда защит-
на стена, за да осигури по-
требителски данни в САЩ 
от неоторизиран чуждестра-
нен достъп“ и има договор 
със софтуерната компания 
Oracle за съхранение на по-
требителски данни в САЩ.

Голямото количество 
данни, които TikTok може да 
събере „не е по-инвазивно 

или незаконно от това, кое-
то правят други американ-
ски, технологични компа-
нии“ и „не е проблем, кой-
то е уникален или специфи-
чен за TikTok“, според ре-
портажа на CNN.

Евън Гриър, директор на 
неправителствената застъп-
ническа група „Борба за бъ-
дещето“, заяви, че „ако по-
литиците искат да защитят 
американците от наблюде-
ние, те трябва да се застъп-
ват за основен закон за не-
прикосновеността на лич-
ния живот, който на първо 
място забранява на всички 

козметиката, пълната забра-
на в САЩ няма да повли-
яе драстично на доходите й. 
„Най-голямата ми загриже-
ност за потенциална забра-
на на TikTok като създател е 
просто да видя как цялото 
време и усилия, които съм 
вложила в изграждането на 
общност в TikTok, си оти-
ват“, добавя тя.

Дори Александрия Ока-
сио-Кортес, конгресмен от 
Демократическата партия и 
активен американски поли-
тик, защити платформата. 
В свое видео за TikTok тя 
твърди, че забраната на то-
ва популярно приложение 
е „безпрецедентен ход“, тъй 
като САЩ „никога досега 
не са забранявали същест-
вуването на тази социал-
на медийна компания, ни-
то оперирането й на тери-
торията на САЩ“. Ако за-
браната на TikTok е толко-
ва важна за националната 
сигурност на САЩ, то об-
ществеността има право да 
знае каква точно информа-
ция е изтекла от там. В та-
зи връзка Кортес повтори, 
че американското прави-
телство трябва да цензури-
ра всички социални медий-
ни платформи. Според нея 
забраната на TikTok е ка-
то поставяне на каруцата 
пред коня.

Към днешна дата няма 
публични данни, които да 
доказват опасенията за си-
гурността на TikTok и той 
не е по-инвазивен или не-
законен от това, което пра-
вят други американски тех-
нологични компании, съоб-
щи CNN, цитирайки резул-
тати от множество изследо-
ватели на поверителността 
и сигурността.

През 2020 г. Джефри 
Фаулър, журналист в сфе-
рата на технологиите за 
Washington Post, заключи, 
че приложението TikTok, 
изглежда, не събира повече 
данни от типичните масо-
ви социални мрежи. „Ня-
ма реални доказателства, 
че TikTok споделя наши-
те данни с Китай, и тряб-
ва да внимаваме с ксеноф-
обията, облечена като опа-
сения за поверителност“, 
пише той.

Пелаон Ли, изследовател 
в Citizen Lab на универси-
тета в Торонто, също е из-
вършил детайлен техниче-
ски анализ и стига до по-
добни заключения. „Не от-
крихме никакви явни уязви-
мости по отношение на тех-
ните комуникационни про-
токоли, нито пък открихме 
явни проблеми със сигур-
ността в приложението“, ка-
за Ли. Към своя анализ за 
CNN той добави още: „То-
ва, което бих призовал, е 
да се води политика, осно-
вана на повече реални до-
казателства“.

компании да събират тол-
кова много чувствителни 
данни за нас, вместо да се 
занимават с това ксеноф-
обско шоу. По този начин 
не се постига нищо, кое-
то реално може да защи-
ти някого“.

Какво обаче мислят са-
мите инфлуенсъри по то-
зи въпрос – хората, кои-
то според Конгреса всъщ-
ност трябва да бъдат защи-
тавани? Създателите на съ-
държание са разочаровани 
от възможната забрана на 
TikTok и като цяло от инер-
цията на администрацията 
на Байдън. Със 150 мили-
она активни потребители 
месечно в САЩ, TikTok се 
превърна в мощен създател 
на тенденции в модерното 
развитие на масовите техно-
логии за социални мрежи. 
Платформата позволява на 
хората да споделят живота 
и културата си или дори да 
си изкарват прехраната със 
създаването и споделянето 
на съдържание.

„Ще кажа, че TikTok е 
вдъхновил всеки създател 
да бъде не само артист, но 
и предприемач“, казва Джа-
нет Ок, добавяйки, че плат-
формата „може да има ки-
тайски произход, но хора-
та, които споделят съдър-
жанието си, всъщност са 
американци, служителите 
на компанията са амери-
канци и в крайна сметка – 
това е американски бизнес.“

„Ако TikTok бъде забра-
нен, мисля, че 60 процен-
та от бизнеса ми ще изчез-
не“, каза инфлуенсърът Го-
хар Хан. „Да не говорим за 
личния ми доход, половина-
та идва от сделки за рекла-
ма на продукти и услуги, 
повечето от които се случ-
ват в TikTok“, добави той.

Според  Марджан Табиб-
зада, която създава съдър-
жание в сферата на грима и 

общество

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.
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ерик СоЛХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

Приятелство

цел Домът за прия-
телство да играе още 
по-значителна роля ка-
то платформа за насър-
чаване обмена и сътруд-
ничеството между стра-

ните в различните области, посол-
ството на Китай в София органи-
зира среща за събиране на проек-
ти за съвместни дейности. Идеята 
бе да се представят разнообразни 
идеи и проекти за сътрудничест-
во през 2023 г. в различни области. 
Участваха над 50 представители 
на компании, бизнес асоциации и 
културни организации. 

В приветственото си слово при 
откриване на форума зам.-ръко-
водителят на посолството минис-
тър-съветник Йен Дзиенцюн заяви: 
„Със стабилизирането на световна-
та епидемична ситуация, обменът 
между Китай и другите държави 
постепенно започна да се възобно-
вява и китайската икономика въз-
становява бързото си развитие. Ки-
тайската дипломация натисна „бу-
тона за ускорение“ и сме напълно 
готови за нов поход на пълна ско-
рост. Наскоро двете сесии на Китай 
приключиха и докладът за работата 
на правителството беше одобрен. 
В него се поставя за цел растежът 
на икономиката да е от около 5% 
през 2023 г., което е с 3% по-високо 
от действителния растеж през ми-
налата година. Това изпраща поло-
жителен сигнал за цялостното по-
добряване на икономиката и въз-
обновяване на потенциалния ръст. 
Освен това в доклада за работата 
на правителството се потвърждава, 
че Китай непоколебимо ще следва 
пътя на мирното развитие, твърдо 
ще следва стратегията за отваря-
не, базирана на взаимноизгодна 
и печеливша основа и винаги ще 
бъде строител на световния мир, 
допринасящ за глобалното разви-
тие, и защитник на международ-
ния ред. В съвременната трайно 

С

Интересни проекти ще се реализират  
от Дома за приятелство между Китай  
и България в бъдеще

напрегната геополитическа обста-
новка отношението и предприети-
те мерки на Китай за насърчава-
нето на световния мир и мирното 
развитие са много ценни“. 

„Може да се очаква, че между 
Китай и Европа ще има нова въл-
на на обмен и по-пълноценно съ-
трудничество. Китай има желание 
да работи заедно с ЕС за поддър-
жането на истински мултилатера-
лизъм, взаимно уважение и пече-
лившо сътрудничество, съвместно 
да преодоляват различните препят-
ствия и трудности с цел по-ната-
тъшното задълбочаване на всеоб-
хватното стратегическо партньор-
ство между Китай и ЕС и за вна-
сяне на повече сигурност, стабил-
ност и позитивна енергия в све-
та“, отбеляза още Йен Дзиенцюн.

Той подчерта, че България е 
важен стратегически партньор за 
Китай, и припомни визитата на 
българския президент Румен Ра-
дев през 2019 г. в Пекин, по време 
на която бе обявено установяване-
то на китайско-българското стра-
тегическо партньорство. „В този 
контекст е и възможността да из-
ползваме по-добре Дома на прия-
телство между България и Китай. 
Така ще се насърчат връзките в 
новата ситуация между хората от 
двете страни и ще се обогати дву-
странното практическо сътрудни-
чество”, бе категоричен зам.-ръко-
водителят на посолството. 

Няколко бяха акцентите, кои-
то се откроиха по време на деба-
тите и предложенията, направени 
от присъстващите над 50 предста-
вители на организации, компании, 
асоциации, камари и компании.

Важно предстоящо  
събитие е Фестивалът  

на китайското кино, 
който ще се проведе между 7 и 13 
юли в няколко от най-големите 
киносалони от веригата „Арена“ 

в София, Варна и Пловдив.
„Този фестивал е израз на от-

личното досегашно сътрудничест-
во между веригата от киносалони 
„Арена“ и посолството на КНР и 
ще предложи на българската пуб-
лика, както и на китайците, живе-
ещи в България, някои от най-ин-
тересните и нови китайски фил-
ми. Интересното е, че филмите ще 
имат субтитри на български език, 
което ще даде възможност както 
на българските зрители, така и на 
китайците в България да им се на-
сладят, каза директорът на верига-
та от кина „Арена“, които са дома-
кини на кинопрожекциите.

 „През последните години забе-
лязваме значителен интерес към 
китайското кино не само в Бъл-
гария, но и в редица други страни. 
Излъчват се вече китайски филми 
по някои от телевизионните кана-
ли и сега е крайно време да пока-
жем на широката българска пуб-
лика възможностите на това из-
ключително атрактивно изкуство“, 
добави той.

Освен художествени филми, в 
няколко от българските телеви-
зии ще се излъчат документални 
и исторически филми за Китай, 
част от които съвместно заснети 
от български и китайски операто-
ри и режисьори. Тези филми ще се 
излъчват не само по българските, 
но и по някои телевизионни кана-
ли, които се гледат в много стра-
ни по света, поясниха присъства-
щи режисьори и публицисти.

Предложение, което предизви-
ка интерес, бе

организирането на  
българо-китайски младежки 

форум в Пловдив, 
по време на който младите хора 
от двете страни да се запознаят с 
традициите, обичаите и особено-
стите на нематериалното култур-
но наследство на различни региони 

от Китай и България. По време на 
младежкия форум ще се проведат 
и различни спортни събития.

Китайските бойни изкуства са 
изключително интересни за бъл-
гарските младежи, казаха предста-
вителите на Асоциацията по тайчи 
и предложиха три проекта в тех-
ните школи в София и Пловдив. 
Тяхна е и инициативата за създа-
ването на специален парк, израбо-
тен по дизайн на китайски архите-
кти, в който ще има различни ат-
ракции, включително и състезания 
по тези привлекателни спортове.

Важно място сред представе-
ните проекти бе провеждането на 

Международния джаз  
фестивал в българския  

планински курорт Боровец, 
който е ежегоден и в който са 
участвали и китайски изпълни-
тели. Сега вече, след пандемията 
от COVID-19, отново могат да се 
включат китайски изпълнители, 
които заедно със свои български 
и чуждестранни колеги музикан-
ти ще покажат пред любителите 
на джаз музиката уменията си и 
спецификата на китайския вариант 
на този музикален жанр.

Сред другите културни иници-
ативи интересна бе и  идеята за 
създаването на 
специална „Танцова резиденция” 

– школа за китайски танци.
По време на известните в цял 

свят ежегодни „Софийски музи-
кални седмици” през настояща-
та година ще бъдат поканени за 
участие китайски изпълнители,  а 
български музиканти ще предста-
вят изкуството си пред китайска-
та публика.

Съчетаването  
на културата и индустрията 

може да даде отговор на търсе-
нията и интересите на хиляди 

Половин година измина 
от стартирането на 
платформата Дом за 
приятелство между Китай 
и България, инициирана от 
посолството на КНР в София 
и лично от  
Н. Пр. посланик Дун Сяодзюн и 
екипа му. През този период в 
рамките на инициативата се 
проведоха редица интересни 
и полезни дейности, свързани 
със задълбочаване на 
приятелството между двете 
страни, като представяне на 
книги, провеждане на културни 
събития, отбелязване на 
празниците като китайската 
Нова година, Международния 
ден на жената и др., 
които предизвикаха голям 
интерес сред българската 
общественост и приятелите 
на Китай в България.
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ерик СоЛХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

здраве

любители на китайската култура чрез използва-
нето на най-новите дигитални и съвременни тех-
нологии. Това бе друго предложение, което включ-
ва създаването на индустриален парк в град Пле-
вен. 99% от фотоволтаиците в България са ки-
тайско производство, над 80% от фотоволтаично-
то оборудване в редица европейски страни също 
е китайско производство, стана ясно от направе-
ните предложения за създаването на специали-
зиран индустриален парк.

Като най-скорошното, уникално и изключи-
телно атрактивно събитие, което предизвика ин-
тереса и грабна вниманието на всички присъст-
ващи, бе предстоящият през юни 

летен Фестивал на драконовите лодки на 
Панчаревското езеро близо до София. 

В организацията на събитието ще се включат 
много приятели на Китай от Централна и Източ-
на Европа. Освен състезанията с драконови лод-
ки на езерото Панчарево, по време на фестива-
ла ще се реализира и кулинарен фест, който ще 
покаже най-доброто от кулинарните традиции на 
страните от ЦИЕ. Инициатор на фестивала е По-
солството на КНР в София. Сред основните парт-
ньори и съорганизатори са Столичната община, 
посолства на държави от Азия в София, Генерал-
ната служба по спорта на КНР, Китайският кул-
турен център в София, Институт „Конфуций“ при 
Софийския университет, община Русе, Българска-
та национална асоциация „Един пояс, един път“, 
Българската федерация по кану-каяк, ексклузив-
ният представител и вносител на ракия „Маотай“ 
в България. Подкрепящи институции са Минис-
терствата на културата, на туризма, на младежта и 
спорта, на земеделието и други български инсти-
туции и организации. По време на фестивала ще 
може да се види и друга интересна и „вкусна” ки-
тайска традиция – ще бъде специално представе-
на чаена церемония, която ще покаже на българ-
ската публика и любителите на китайското чае-
но изкуство, освен десетките различни видове ки-
тайски чай, и най-правилните начини за приготвя-
нето на автентичен китайски чай. В същото вре-
ме ще могат да се видят и купят и красиви чае-
ни чаши и сервизи от китайски порцелан, които 
ще зарадват както колекционерите, така и люби-
телите на чая не само от България, но и чуждес-
транните гости на събитието.

Не на последно място бе представена идеята 
за засилване на 

медийното сътрудничество  
между България и Китай. 

Председателят на Съюза на българските журна-
листи Снежана Тодорова съобщи новината за съв-
местно ползване от български и китайски журна-
листи и медии на Международния дом на журна-
листите във Варна, който е собственост на СБЖ. 
През юни голяма китайска делегация от предста-
вители на Общокитайската асоциация на журна-
листите ще пристигне, за да бъде подписан дого-
ворът за сътрудничество и съвместно ползване. Та-
ка ще могат да се организират разнообразни про-
яви, семинари, дискусии, прожекции на филми и 
други културни прояви в красивата черноморска-
та столица на България.

Много още може да се пише и говори за пред-
ложенията, направени по време на срещата в До-
ма за приятелство между България и Китай. Но 
както подчертаха и организаторите от посолство-
то на КНР, предстоят и други срещи, на които ще 
бъдат представени още проекти за съвместни ини-
циативи между двете страни.

До края на годината Домът на приятелството  
между България и Китай ще инициира  

и други интересни събития в контекста на 
отбелязване на 10-годишнината от мегапроекта 

„Един пояс, един път“.
„След тригодишно прекъсване, отново отворих-

ме врати за по-широк обмен между двете стра-
ни и народи”, казаха в края на срещата органи-
заторите и ръководителите от посолството на 
КНР, като отново изразиха своето задоволство и 
възхищение от интереса, който българите проя-
вяват към китайската култура и изкуство. Голя-
мо е и желанието на много китайци да посетят 
България и да се запознаят с нейните забележи-
телности и красива природа, с българската кул-
тура и занаяти, както и с българското изкуство, 
музика и танци. Затова ние трябва да обединим 
своите ресурси, за да посрещнем заедно бъдещи-
те предизвикателства.

Оризът намалява риска  
от затлъстяване

Китайски учени разработват 
нова стратегия за 
производството на ваксини

онсумирането на 
ориз като основ-
на храна може да 
намали риска от 
затлъстяване. То-
ва установи ско-

рошно проучване в Северо-
западен Китай, в което са се 
включили над 100 000 души.

Учени от университета 
Дзяотун в град Сиан събра-
ха данни от доброволци на 
възраст между 35 и 47 го-
дини, които са жители на 
пет северозападни китайски 
провинции – Шанси, Гансу, 
Цинхай и автономните ре-
гиони Нинся-хуей и Синд-
зян-уйгурски.

Участниците трябвало да 
отговарят на въпроси, пре-
доставяйки информация за 
медицинската си история, на-
чина на живот, консумация 
на алкохол, тютюнопушене, 
хранителен режим и физи-
ческа активност.

Изследователите ги раз-
делили в три групи според 
седмичния им прием на ориз 
и хлебни изделия. За първа-
та група основна храна бил 
оризът. Те го консумирали 
всеки ден или от 4 до 6 пъ-
ти на седмица. 

При тях хлебните изделия 
присъствали по-малко от 4 
до 6 пъти в седмичното ме-
ню. Основна храна за втора-
та група били хлебните изде-
лия, а за третата едновремен-
но оризът и хлебните изделия 
със същата честота.

Резултатите показали, че 
преобладаването на ориза в 
хранителния режим може да 
намали риска от някои видо-
ве затлъстяване сред жите-
лите на Северозападен Ки-
тай. По-високата консумация 
на хлебни изделия се свърз-
ва с по-висок риск от пре-
комерни телесни мазнини и 
затлъстяване.

Когато любителите на хля- 
ба го заменили с ориз пет 
пъти седмично, рискът от 
затлъстяване намалял с 36,5% 
при мъжете и с 20,5% при же-
ните. Предишни проучвания 
върху животни показали, че 
пшеничният глутен (вид про-
теин) насърчава наддаването 
на тегло, намалявайки произ-
водството на топлина и раз-
хода на енергия, докато ори-
зовият протеин има потен-
циала да предпазва от затлъс-
тяване и понижава тригли-
церидите.

Освен това пшеничното 
брашно абсорбира по-мал-
ко вода от ориза при готве-
не, което отчасти води до 
по-висока енергийна плът-
ност. Според шестото изда-
ние (2020 г.) на китайската 
таблица за състава на храни-
те, енергийното съдържание 
на юфката или хляба на пара 
е два или три пъти по-висо-
ко от това на същото тегло 
варен ориз. 

В същото време храни-
телният режим, при кой-
то оризът е основна храна, 

включва повече зеленчуци, 
бобови растения, месо и ри-
ба. Феновете на хлебните из-
делия в Северозападен Ки-
тай са склонни да консуми-
рат големи количества спа-
гети с по-малко зеленчуци 
или месо, а понякога дори и 
доста мазни. Например по-
пулярно за провинция Шан-
си ястие със спагети се при-
готвя, като върху тях се до-
бавят няколко супени лъжи-
ци горещо олио, подправят 
се със сол, счукан чесън и 
люти чушки.

Изследователите стигат до 
извода, че замяната на хлеб-
ните изделия с ориз може 
да предотврати трупането на 
мазнини при хората с нор-
мално тегло. Те също отбе-
лязват, че предвид огромна-
та територия и разнообрази-
ето от етнически групи в Се-
верозападен Китай, вероят-
но са необходими допълни-
телни проучвания, за да се 
разберат по-подробно регио-
налната специфика и потен-
циалните причини за наблю-
даваните връзки.

итайски учени разработват но-
ва стратегия за производството 
на ваксини, в която жив вирус 
е задържан в защитен хидрогел, 
за да активира бързо, безопас-
но и ефективно имунния отго-

вор на тялото.
Заплахата от нови вирусни епидемии за-

сили нуждата от готови за употреба, безо-
пасни и ефективни ваксини.

Учените от университета на Джъдзян 
и Пекинския институт по биотехнологии 
демонстрираха експерименталната вакси-
на, състояща се от жив Зика вирус от див 
тип. Те го задържаха в хидрогел с хитоза-
нови скелета, които могат да предотвратят 
изтичането на вирусни частици чрез елек-
тростатични взаимодействия, но позволяват 
преминаването на имунни клетки.

Инжектираната подкожно на мишки вак-
сина показа, че дава възможност за акти-
виране на вродени имунни отговори, се по- 

сочва в резултатите от проучването, публи-
кувани в последния брой на сп. Nature Bio- 
medical Engineering.

К

К
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Красимира иванова

еотдавна млада-
та аспирантка 
Ли Ин, която се 
занимава с про-
учване на надпи-
сите върху ора-

кулски кости, публикува ви-
део в социалната мрежа, в 
което разказва колко рядка 
е тази специалност. Клипо-
вете й печелят огромна по-
пулярност сред интернет по-
требителите с интересни-
те истории за древните ки-
тайски йероглифи. Краси-
вото момиче на достъпен 
език обяснява за оракулски-
те кости, върху които е за-
писана информация за „пъ-
тен инцидент отпреди три 
хиляди години“ или „древ-
на любовна история“.

През февруари тази годи-
на Ли Ин пуска клип със за-
главие „Какво правят завър-
шилите специалност „Из-
следване на оракулски кос-
ти“. В него по забавен начин 
тя разказва за произхода и 
употребата на оракулските 
кости и отбелязва, че всеки 
йероглиф има своя собст-
вена история. Нейното ви-
део много бързо става по-
пулярно и предизвиква го-
лямо внимание. Ли Ин е 
приятно изненадана от то-
зи успех. „Никога не съм 
предполагала, че ще има 
толкова много хора, които 
се интересуват от надписи-
те върху оракулски кости. 
Много родители и учители 

Една рядка 
специалност – 
изследване на 
надписите върху 
оракулски кости

история на китайската 
писменост, тя е впечатле-
на от надписите върху ора-
кулските кости. Затова из-
бира за магистърската си 
степен да се фокусира вър-
ху старокитайския език. „В 
групата сме само четирима 
студенти. Нашата специал-
ност наистина е много ряд-
ка“, споделя тя. Затова ре-
шава да популяризира на-
трупаните знания в соци-
алната мрежа. Търси инте-
ресни теми и сама подготвя 

текста. В разговор с прия-
тели осъзнава, че много хо-
ра се интересуват от древ-
ните йероглифи. Растящият 
интерес към нейните кли-
пове я убеждава, че  под-
ходът й е правилен. „Тази 
епоха се нуждае от по-го-
лямо разбиране. Надписи-
те върху оракулските кос-
ти са  свързани с произхо-
да на китайската цивили-
зация. По този начин ис-
кам да предам на съвремен-
ниците си наследството на 

Н
древната ни култура.“

За да направи по-забавно 
и интересно съдържанието 
на своите клипове, Ли Ин 
умишлено избира истории 
за „йероглифи“ и ги ком-
бинира с горещите теми в 
интернет. 

Тя вече има много епи-
зоди, например за тайната 
на един ловец от династия 
Шан, за произхода на раз-
лични йероглифи, за едно 
любовно писмо върху ора-
кулските кости и т. н. Казва, 
че проучването на древните 
йероглифи е като работата 
на полицейски следовател. 
За да се прочете и разгадае 
надписът върху оракулски-
те кости, трябва да се съ-
бере информация от древ-
ните книги, да се натрупа 
теоретичен материал и да 
се търсят сходства и връз-
ки. „Най-трудното е всич-
ки открития да се обосно-
ват, но резултатът често е 
прекрасен.“

Какво представлява и 
как се популяризира една 
„самотна“ специалност? 
„Един малък офис с безброй 
книги“, „един човек, една 
стая и цял един живот“, с 

усмивка казва тя. „99% не-
уморни усилия за 1% на-
предък“… според нея това 
е животът на хората, кои-
то са избрали да се занима-
ват с изследването на над-
писите върху оракулските 
кости. Работата върху все-
ки един йероглиф изисква 
невъобразима упоритост и 
усамотение. Всъщност Ли 
Ин не е единствената, коя-
то харесва тази „самотна“ 
специалност.

Цин Юѐ ю изучава как 
се реставрират културни ре-
ликви. Завършването на ре-
плика на един стенопис с 
височина 2,1 м в пещери-
те Могао й отнема поло-
вин година. Тя също като 
Ли Ин е убедена, че новите 
дигитални медии трябва да 
съдействат за обновяването 
на традиционната култура.

С развитието на новите 
технологии традиционната 
култура постепенно показ-
ва нова жизненост. Учени-
те в съответните области 
полагат усилия, за да дадат 
възможност на повече хо-
ра да усетят истинския чар 
и стойност на тези редки 
и „самотни“ специалности.

итайското Ми-
нистерство на 
търговията тази 
година реши да 
постави фокуса 
върху възстано-

вяването на потребление-
то и през месец март се съ-
средоточи върху стимулира-
нето му в страната. С на-
стъпването на пролетта за-
почват да цъфтят дървета и 
цветя, което ускорява пред-
приемането на мерки в та-
зи сфера.

Пекинското търговско 
бюро раздаде по максимум 
1600 юана ваучери на все-
ки жител на Пекин, за да 
насърчи столичани да заку-
пят екологични уреди, ка-
то климатици, перални ма-
шини, мобилни телефони, 
лаптопи и др. Въпреки че 
са с фиксирана сума, вауче-
рите все пак съдействаха за 

К

Китай се стреми тази година да възстанови 
потреблението и да обогати културния живот

оставиха коментари, надя-
вайки се да разберат повече 
за китайската култура чрез 
изучаването им.“

27-годишната Ли завър- 
шва Педагогическия уни-
верситет на Джъдзян. Ко-
гато започва да изучава 

очевидното увеличение на 
закупените по-скъпи елек-
троуреди.

Отделът за култура и ту-
ризъм на провинция Цин-
хай раздаде ваучери на ту-
ристите, което привлече по-
вече посетители на забе- 

лежителностите.
В провинция Гуандун съ-

що бяха раздадени ваучери, 
но за ресторанти, което уве-
личи броя на клиентите им.

В провинциите Хубей, 
Шандун, Съчуан и други 
места ваучерите бяха за 

коли на стойност от 1000 
до 10 000 юана в зависи-
мост от цената на автомо-
била. Очакванията са в про-
винция Шандун през пър-
вата половина на годината 
те да достигнат 200 мили-
она юана.

В парка „Мейюен“ в 
Шанхай сливовите дърве-
та вече са цъфнали и много 
местни жители отиват там, 
за да ги снимат. Шанхай-
ският природен музей про-
веде мероприятие, свърза-
но с първите цъфнали сли-
вови дървета през пролет- 
та. С помощта на специа-
листи посетителите имаха 
възможност да научат по-
вече за различните сорто-
ве, отглеждането им и да 
се насладят на природата.

В едно древно село в ок-
ръг Фънган, провинция Гу-
ейджоу, туристите са при- 

влечени от цъфналата ра-
пица. 

В последно време на раз-
лични места в Китай се ор-
ганизират множество кул-
турни мероприятия и пред-
ставления.

В провинция Шандун се 
проведе 11-ият фестивал на 
акробатите, в който участ-
ваха 6 акробатични трупи 
от цял Китай. Програма-
та включваше 47 предста-
вления.

Китайският национален 
оркестър, Китайската фил-
хармония, Народният теа-
тър в Пекин се стремят да 
предложат на публиката бо-
гати и оригинални предста-
вления, което също стиму-
лира възстановяването на 
потреблението в сферата 
на културата и шоубизнеса.
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АЛИАНС МЕДИЯПРИНТ

Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Китайските колоездачки – най-добри  
в отборния спринт за Купата на нациите

Ветеранката в сноуборда Цай Сюетон пак 
завзе световния трон

Китай спечели златен  
медал в женския отборен 
спринт за Купата на 
нациите на Международния 
колоездачен съюз (UCI), 
съобщи агенция Синхуа 

риото на Китай в състав 
Бао Шанджу, Юан Лийинг 
и Гуо Юфан завърши три-
те си обиколки на 250-мет-
ровия велодрум за 47.676 
секунди, докато отборът 

на Германия в състав Полин Со-
фи Грабош, Ема Хинце и Леа Со-
фи Фридрих остана втори за 47.912 
секунди. 2023 Track Nations Cup е 
шанс за участващите атлети да на-
преднат в опитите си да спечелят 
места за участие в Олимпийските 
игри в Париж през 2024 г.

„Взехме златния медал в това 

итайската вете-
ранка в сноубор-
да Цай Сюетон 
доказа спортното 
си дълголетие на 
най-високото ни-

во, след като отново стана 
световен шампион по сно-
уборд халфпайп шест годи-
ни след последната си по-
беда в същата дисциплина, 
съобщи електронното изда-
ние China Daily.

Кай, четирикратна зим-
на олимпийка, направи пет 
висококачествени скока в 
първото си спускане на фи-
нала, с което спечели 90,50 
точки. Това се оказа твър-
де трудно за постигане от 
конкуренцията. Така Цай 
си осигури третата титла в 
дисциплината при шесто-
то си участие на световно-
то първенство по сноуборд 
в грузинския земен курорт 
Бакуриани.

Т

К

„силен отбор“, особено в женския от-
борен спринт. За отборния спринт при 
жените Китай е водеща нация. Ки-
тайските велоспринтьорки потвър-
диха, че са водещи“, каза шефът на 
UCI, добавяйки, че Китайската асо-
циация по колоездене върши „стра-
хотна работа“.

В битката за бронза Таки Ма-
ри-Дивин Куаме, Жули Мишо и Ма-
тилд Грос от Франция финишира-
ха за 47.999 секунди и си осигуриха 
последното място на подиума. Чет-
върти останаха британските състеза-
телки Софи Кейпуел, Ема Финукейн 
и Лоури Томас, които завършиха за 
48.027 секунди.

Събитието в Кайро, включващо 
повече от 400 колоездачи на писта от 
над 50 държави и региони, е вторият 
от трите кръга на UCI Track Nations 
Cup 2023. Първият се проведе в Джа-
карта, Индонезия, през февруари, а 
третият ще се проведе в Милтън, Ка-
нада, през април.

Канадката Елизабет 
Хоскинг завърши втора с 
85,5 точки, докато японката 

Мицуки Оно взе бронза с 
83 точки на финала, в кой-
то осемте квалификанти 

направиха по три спуска-
ния, като се зачиташе това 
с най-висок резултат.

„Това е доста предизви-
кателно условие за трени-
ровката, но аз просто про-
дължих напред и го напра-
вих. Толкова съм щастлива“, 
каза 29-годишната Цай, коя-
то спечели злато два пъти 
на световните първенства 
по сноуборд през 2015 г. и 
2017 г. преди тазгодишното 
издание в Грузия.

Това беше третото кла-
сиране на подиума за Цай 
през този сезон, след като 
тя откри своята кампания 
2022 – 2023 с бронзов ме-
дал на Winter X Games в Ас-
пен, Колорадо, през януари, 
последвано от второ място в 
серията Mammoth Mountain 
от Световната купа в Ка-
лифорния миналия месец.

Гуо Юфан (вдясно), Бао Шанджу (в центъра) и Юан Лиян след финалите  
на отборния спринт за жени UCI Track Nations Cup 2023 в Кайро

Китайската ветеранка в сноуборда Цай Сюетон доказа 
спортното си дълголетие на най-високо ниво 

Трите китайски шампионки в действие 
по време на надпреварата за Купата  
на нациите на велодрума в Кайро

състезание, така че в бъдеще ще има-
ме по-малко напрежение да си осигу-
рим достатъчно точки, за да се кла-
сираме за Олимпийските игри“, каза 

Бао пред Синхуа в края на състеза-
нието, което се проведе през март.

Президентът на UCI Дейвид Ла-
партиент коментира, че Китай има 
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Пуснати са монети с два обекта 
на световното наследство

Н
а 7 април Ки-
тайската цент- 
рална банка пус-
на възпоменател-
ни монети с два 
обекта на светов-

ното наследство. Едната мо-
нета бе с планините Хуан-
шан и Ъмей, а другата с ги-
гантската статуя на Големия 
Буда от Лъшан.

Възпоменателните мо-
нети са на стойност от пет 
юана (около 0,72 щатски до-
лара), изработени са от ме-
сингова сплав в квадратна 
форма със заоблени ъгли.

На лицевата страна на 
монетите е националният 
флаг, заедно с името на дър-
жавата и декоративни еле-
менти от двете планини, ка- 

то известния бор, който 
поздравява посетителите, 
и Гигантския Буда от Лъ-
шан. Монетите са в тираж 
от 120 милиона.

Китай емитира възпоме-
нателни монети за свето- 

вното културно и природ-
но наследство за първи път 
през 2002 г. с живописни 
места като Великата ки-
тайска стена, император-
ския дворец в Пекин и гра-
дините на Суджоу.

КалейдосКоП

Стар обичай отпреди 4000 години
Поставянето на яйце изправено е популярна игра по 
време на пролетното равноденствие. Вярва се, че ако 
някой успее да накара яйцето да се задържи право, ще 
има голям късмет.

21-во китайско международно изложение  
за електрически велосипеди 
Изложението тази година бе на тема „Екологичност, 
иновации, сближаване и интеграция“ и привлече повече 
от 800 компании и марки за велосипеди и електрически 
превозни средства като Fujitec, Feige и Phoenix. 

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

К
арнавалът „За-
едно на кафе“ 
тази година се 
обедини с фес-
тивала на кафе-
то „Лудзядзуей“ 

в Шанхай, събирайки око-
ло 260 марки на открито, 
за да предложат най-нови-
те си продукти и фюжън 
идеи.

Карнавалът „Заедно на 
кафе“ се организира съв-
местно от шанхайския цен-
тър, канала CGTN и аудио-
визуалния център за нови 
медии на Китайската ме-
дийна група. Тази година 
той се провежда на зеле-
ните площи на финансо-
вия район „Лудзядзуей“. 
Посетителите могат да оп-
итат около 70 сезонни спе- 

циални смеси от кафе и да 
участват в различни инте-
рактивни дейности.

Тази година фестива-
лът на кафето „Лудзядзуей“ 
включи в програмата си и 
първия шанхайски шампи-
онат „Лате арт“. 

Негова цел е да се из-
гради платформа за произ-
водителите на кафе в Ки-
тай и  чужбина, за да обе-
динят уменията си и да 
повишат професионално-
то ниво на работещите в 
индустрията.

Сътрудничеството меж-
ду карнавала „Заедно на 
кафе“ и фестивала на кафе-
то „Лудзядзуей“ ще помог-
не за популяризирането на 
китайската кафе култура и 
начин на живот по света.

чаена 
церемония в 
провинцията 
чунцин 
През последните 
години Чунцин се 
фокусира върху 
култивирането на 
чаената индустрия  
и изграждането 
на туристическа 
инфраструктура, 
за да насърчи 
интегрирането на 
чайната култура и 
туризма.

Снимка Синхуа

Карнавалът  
„Заедно на кафе“  

КМГ отново е домакин 
на китайско-европейски 
музикален фестивал

П
о случай 50-ата 
годишнина от ус-
тановяването на 
дипломатически-
те отношения 
между Китай и 

Испания, на 31 март се про-
веде третият китайско-евро-
пейски музикален фестивал 
– концерт. 

Стотици китайски и ис-
пански певци и танцьори 
изпълняваха класическа му-
зика от двете страни и тра-
диционни танци.

В онлайн приветствието 
си испанският посланик в 
Китай Рафаел де Масаре-
до изрази благодарност на 
Китайската медийна група 
(КМГ) за организирането 
на концерта и посочи, че 
музиката и културата са 

важен мост, свързващ на-
родите от различни страни.

Китайският посланик в 
Испания У Хайтао заяви в 
онлайн приветствието си, че 

Китай цени традиционната 
дружба с Испания и е готов 
да продължи бъдещото раз-
витие на двустранните от-
ношения на по-високо ниво.


